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L’Ajuntament treballa un nou 
model de recollida selectiva Pàg. 9

Adjudicat 
el soterrament de l’R2

Passat, present i futur 
Efemèride El CD Montcada celebra el centenari Pàgs. 12-13

Bartolo Egea, alcalde

Pàgs. 6-7

La UTE liderada per Ferrovial s’encarregarà de les obres 
Pàg. 2

‘L’entrada del PP 
al govern garanteix 
l’estabilitat necessària 
per fer els projectes 
d’aquest mandat’

Foto: Laura Grau



Soterrament de l’R2 | Territori 

Ferrovial, en consorci amb 
Comsa i FCC, serà la cons-

tructora encarregada d’exe-
cutar el soterrament de l’R2. 
L’Estat ha adjudicat el pro-
jecte per valor de 540 milions 
d’euros, 81 per sota del preu 
amb què va sortir la licitació 
–621 milions.

Aquest anunci, fet a mit-
jans de setembre, s’espera-
va amb expectació al muni-
cipi ja que és la confirmació 
que l’actuació –una històrica 
reivindicació iniciada fa més 
de 40 anys–és més a prop de 
fer-se realitat. 

Abast 
L’execució del projecte supo-
sarà una transformació ur-
banística i ferroviària sense 
precedents, atesa la seva com-
plexitat tècnica i constructi-
va. L’actuació, una de les més 
ambicioses del Pla Transfor-
mem Rodalies, inclou la cons-
trucció d’un túnel de quatre 
quilòmetres pel qual passaran 
les vies de la línia R2 que, al-
hora, en sumarà una tercera 
que permetrà ampliar la capa-
citat del servei ferroviari.

Amb el soterrament de les 
vies s’eliminarà una barrera 
que fa prop de 170 anys divi-
deix el nucli urbà –concreta-
ment, des del 22 de juliol del 
1854–, així com els dos pas-
sos a nivell situats en aquest 
àmbit que suporten diària-
ment una elevada densitat de 
trànsit de vehicles i vianants, 
amb el perill que això suposa. 
El projecte inclou també la 
construcció d’una nova es-
tació soterrada, els accessos 
de la qual quedaran integrats 
a la nova urbanització de la 
superfície de l’entorn.

Intervenció prevista
El traçat del tram soterrat al 
terme municipal s’iniciarà a 
l’alçada del barri de Can Sant 
Joan provinent de Vallbona. 
En el primer tram, s’utilit-
zaran sistemes convencionals 
d’excavació a una profunditat 
de 35 metres. A l’àmbit urbà, el 
túnel es construirà mitjançant 
el sistema de pantalles, discor-

rent sota el traçat actual de les 
vies fins creuar la llera del Ripoll 
i l’autopista C-33. 

La nova estació respondrà 
als criteris d’un edifici soste-
nible, accessible i funcional i 
comptarà amb tres vies, una 
nova i dues andanes laterals. 
La via central, sense andana, 
serà utilitzada pels trens regi-
onals, que no realitzaran pa-

rada, reduint així el seu temps 
de viatge. L’edifici tindrà dos 
accessos, un des del carrer 
de Guadiana i un altre des del 
passeig que es crearà sobre la 
llosa que cobrirà les vies. 

L’Estat adjudica a Ferrovial les obres 
del soterrament per 540 milions

Rodalies

L’anunci, esperat amb expectació al municipi, confirma que el projecte finalment s’executarà

P.Abián / L. Maldonado

‘Després de 40 
anys de lluita, 
dono les gràcies 
per la feina que 
han fet la ciuta-
dania, els grups 
polítics i la PTJST’
Bartolo Egea
Alcalde pel PSC

‘No dubtem que 
el projecte es farà, 
però no podem 
baixar la guàrdia; 
l’objectiu és que 
no acumuli més 
retards’ 
Josep M. González
Plataforma Soterrament

‘Per fi el treball fet 
ha donat els seus 
fruits i es fa justícia 
històrica amb el 
municipi; esperem 
que les obres co-
mencin aviat’
Laura Campos
Portaveu ECP

‘És un pas més, im-
portant i imprescin-
dible per fer realitat 
aquest projecte 
tan esperat i neces-
sari per a la nostra 
ciutat’
Jordi Sánchez
Portaveu ERC

‘Aquest projecte 
ajudarà a cohesio-
nar el municipi, a 
fer un centre més 
potent i a millorar 
la seva promoció 
econòmica’
David Zambrana
Portaveu PP

‘Cal treballar per 
obrir l’oficina local 
del soterrament a fi 
i efecte d’informar 
la ciutadania sobre 
tots els detalls deri-
vats de l’obra’
Rafa Ruiz
Portaveu Vivim

El cost de l’actuació 
s’ha reduït 81 milions 
respecte el preu de 
sortida de la licitació

Amb el soterrament 
de les vies de l’R2 
s’eliminarà una barrera 
existent des del 1854 

La intervenció permetrà eliminar els passos a nivell i el perill d’atropellaments  Laura Grau
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Nova estació Bifurcació | Territori

Adif adjudica les obres, que inclouen un nou accés inferior, adequar les andanes i la instal·lació d’ascensors

La remodelació de l’estació, més a prop

El consell d’administració 
d’Adif ha donat llum ver-

da a la remodelació de l’es-
tació de Montcada Bifurcació 
que preveu l’eliminació de 
les barreres arquitectòniques 
existents pel que fa a l’accés 
dels viatgers tant a les andanes 
com als trens, atenent així una 
demanda històrica del veïnat. 

“Aquesta intervenció re-
soldrà les problemàtiques que 
portem anys reclamant, com 
ara haver de superar una dis-
tància de 50 o 60 centímetres 
per pujar i baixar als vagons”, 
ha manifestat José L. Coneje-
ro, president de l’AV Can Sant 
Joan, el barri on es troba l’es-
tació. El projecte, que inclou 
noves andanes i la instal·lació 

d’ascensors, té un cost de 30,2 
milions i la seva execució ha 
estat adjudicada a la UTE in-
tegrada per Dragados i Tecsa 
Empresa Constructora.

Doble objectiu
La intervenció no només be-
neficiarà els usuaris de Renfe 
del municipi, també permetrà 
incrementar la capacitat de la 
infraestructura pel que fa a 
les línies R3, R4, R7 i R12, així 
com la versatilitat dels en-
caminaments cap als túnels 
d’accés a Barcelona.

Així mateix, es millorarà la 

capacitat d’estacionament per 
als trens de Rodalies i regio-
nals i es reconfigurarà la platja 
de vies, modificant 5,5 km de 
traçat en cinc d’elles. 
Les obres inclouen condicio-
nar un aparcament públic als 
voltants de l’edifici de l’estació. 
Precisament l’aparcament és un 
dels temes que preocupen l’AV 
Can Sant Joan, ja que l’entitat 
tem que, mentre duri l’actua-
ció, la plaça de la Pedra –espai 
d’Adif que avui s’utilitza amb 
aquesta finalitat– es destini a 
les obres. És per això que l’enti-
tat reclama l’habilitació de llocs 
alternatius per al veïnat.

Lluís Maldonado Can Sant Joan 

Accedir avui dia als trens a Bifurcació és molt dificultós Arxiu La Veu

Can Sant Joan

L’actuació costarà  
30,2 milions i millorarà 
la capacitat de les 
línies R3, R4, R7 i R12 

laveu.cat
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Ple Municipal | Política

L’Ajuntament compta des de mit-
jans de setembre amb un govern 

tripartit de majoria gràcies a l’entrada 
d’un tercer grup a l’executiu. PSC i 
Vivim han pactat amb el PP –fins ara, 
amb dos regidors a l’oposició– i, per 
primer cop en la història, els populars 
han entrat a formar part del govern 
municipal i ho han fet en aliança amb 
el PSC, un soci políticament antagònic. 

“Aquest és un pacte per l’estabi-
litat que respon als resultats de les 
eleccions municipals en què l’elec-
torat va evidenciar la voluntat d’un 
canvi de govern”, ha argumentat 
l’alcalde, Bartolo Egea (PSC), per 
justificar la tria del nou soci. “Mont-
cada i Reixac necessita disposar d’un 
govern en majoria per solucionar els 
problemes i preocupacions de la ciu-
tadania i afrontar els reptes de futur 
imminent”, opina Egea. 

Des del PP també s’ha esgrimit la 
necessitat de l’inèdit pacte: “Sabem 
que no entra dins de la normalitat 
però, gràcies a la generositat del 
grup socialista, el nostre partit té 
la possibilitat de col·laborar per ga-
rantir l’estabilitat a l’Ajuntament 
i assolir la tranquil·litat que es re-
quereix per avançar en els projectes 
de la nostra ciutat”, ha manifestat 
el portaveu dels populars, David 
Zambrana. 

Més dedicacions exclusives
L’aprovació de la modificació del 
nombre de regidories amb dedica-
ció –que ha passat de cinc a set– va 
ser un dels punts del Ple de setembre 
més debatuts. Els principals grups de 
l’oposició –ECP i ERC–, que van go-
vernar junts en els dos últims man-
dats, hi van votar en contra. 
La portaveu d’ECP i exalcaldessa, 
Laura Campos, va qualificar el pacte 
de “vergonyós” i va acusar els socia-
listes d’haver mentit per haver negat 
l’existència d’un acord amagat amb 
el PP. L’edil també va qüestionar els 
arguments per justificar la coalició. 
Quant a la necessitat de garantir l’es-
tabilitat, Campos va recordar que del 
2015 al 2019 va governar en minoria. 

L’edil, així mateix, va posar en dub-
te la voluntat de canvi de l’electorat. 
“ECP i ERC vam treure més vots que 
el PSC, això vol dir que els votants vo-
lien continuïtat”, va dir. La represen-
tant dels comuns també va retreure al 
govern el cost dels sous del edils per 
l’augment de les dedicacions. 

Jordi Sánchez (ERC), per la seva 
banda, no va voler treure legitimitat 
al tripartit entenent que el PSC, com 
a llista més votada, pot propiciar els 
pactes que consideri oportuns. “Ai-
xò no treu –va dir– que lamentem 
i ens sap greu que el PP hagi entrat 
per primer cop al govern de la mà del 
partit socialista, tenint en comp-
te que aquest és un poble de classes 
treballadores”.

El portaveu de l’altra força en 
l’oposició –Vox–, Santiago Hernán-
dez, es va abstenir en la votació del 
punt, tot i que no es va estalviar la 
crítica. “Els canvis que ha fet el go-
vern en l’últim mes fan la sensació 
que es mou a batzegades, sense sa-
ber cap a on va”, va manifestar. 

En resposta a les crítiques dels 
grups de l’oposició, els representants 

del PSC, el PP i Vivim van coincidir a 
argumentar que el pacte respon a la 
voluntat de tenir un govern estable si 
bé els socialistes no van amagar que 
inicialment la seva primera aposta va 
ser pactar amb ERC. “Volíem donar 
continuïtat a un govern progressista 
i d’esquerres, però Esquerra va re-
butjar l’oferta i Campos va dir que no 
faria alcalde Bartolo Egea, així que la 
negociació amb els grups de l’ante-
rior executiu era inútil”, va explicar 
Andreu Iruela (PSC). 

Zambrana va respondre les críti-
ques dels representants d’ECP i ERC, 
al·legant que la seva entrada al govern 
respon a la voluntat expressada pels 
electors a les urnes. També va retreu-
re a l’exalcaldessa que desaprofités 
l’oportunitat de formar un executiu 
sumant altres socis a més d’ERC i va 
admetre haver tingut converses amb 
ambdós partits abans del Ple d’in-
vestidura. El comentari va ser repli-
cat tant per Campos com per Sánchez, 
assegurant que els contactes es van 
fer amb l’objectiu de garantir l’abs-
tenció dels populars per propiciar la 
continuïtat de l’anterior govern, no 
per fer un pacte de mandat. 

Rafa Ruiz, portaveu del tercer soci 
de l’executiu, Vivim, va defensar el 
pacte com un acord vàlid i democrà-
tic. “Aquest és un govern transver-
sal, que garanteix l’estabilitat i que 
pretén ser modern i estar al servei de 

la ciutadania”, va manifestar l’edil. 
Amb motiu del Ple en què forma-

litzava el tripartit al govern, el col-
lectiu Entrevies va convocar una cas-
solada davant la Casa de la Vila que 
es va fer abans de l’inici de la sessió 
per demanar la dimissió de l’alcalde, 
protesta a la qual també es va sumar 
Jovent Republicà.

Pilar Abián Montcada

La decisió ha estat força criticada per ECP i ERC, que veuen en perill les polítiques d’esquerres

Mandat 2023-2027

El PSC i Vivim pacten amb el PP 
per garantir un govern de majoria

La formalització del pacte entre PSC, PP i Vivim va ser un dels punts més debatuts al Ple  Mario Azañedo

Canvis al cartipàs
Arran l’acord signat, el portaveu 
dels populars, David Zambrana, ha 
passat a assumir la presidència de 
l’Àrea de Serveis, que fins ara depe-
nia de Dori Alcalà (PSC), i a ocupar 
les carteres de Policia Local, Promo-
ció Econòmica i Indústria –aquesta 
última de nova creació. Zambrana 
també ha substituït Albert Carandell 
(PSC) com a tercer tinent d’alcalde. 
L’altre membre del grup popular, 
Laia López, és regidora del govern 
però sense cartera. 
Fruit dels canvis, l’executiu ha 
passat de tenir cinc edils amb de-
dicació exclusiva a set. Aprofitant 
la reestructuració de l’executiu, 
la Regidoria de Serveis de gestió 
i sistemes d’informació es dirà a 
partir d’ara Transformació digi-
tal i se n’ha creat una de nova, la 
d’Atenció Ciutadana. PA

Arran la signatura del 
tripartit ha augmentat  
el nombre de regidors  
amb dedicació exclusiva,  
que ha passat de cinc a set

laveu.cat
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sense refredats
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6 | Política | 100 dies de mandat

Quina valoració fa dels primers tres 
mesos com a alcalde?
És positiva, però sí que és cert que han 
passat molt de pressa. He sortit molt 
al carrer a escoltar la gent i conèixer 
bé Montcada, per entendre la situació 
en la qual es troba. 

Una cosa és estar a l’oposició i l’altra 
ser al govern. Com ho viu?
A l’oposició he estat gairebé sis anys i 
sempre he fet el mateix, intentar es-
coltar la gent. La diferència és que ara 
tinc una eina que em permet executar 
accions enfront els problemes. 

Què ha prioritzat el govern en els pri-
mers 100 dies de mandat?
El primer, la via pública; la ciutada-
nia es queixa molt de com estan el 
mobiliari, les voreres... Jo sempre he 
pensat que a Montcada li falta color 
i li hem de donar. Després, hi ha el 
tema d’empresa i promoció econòmi-
ca, veure com generar més ingressos 
per a Montcada. També prioritzem 
la seguretat ciutadana i afrontar els 
problemes d’incivisme.

Té la sensació que la gent vol canvis 
molt ràpids? Sent aquesta pressió?
Jo crec que la gent té la seva raó a l’ho-
ra de reclamar. Tot i això, sí que és cert 
que la burocràcia és lenta i que s’ha de 
tenir paciència, però s’ha d’escoltar 
la ciutadania i donar-li explicacions. 
Crec que d’aquí a un any, quan la casa 
comenci a rodar, tindrem solucions i 
resultats.

Una de les qüestions que ha aixecat 
més polseguera ha estat l’entrada del 
PP al govern. A què respon aquesta 
aliança, tenint en compte que són 

formacions clarament oposades?
L’entrada del PP ha estat, sobretot, per 
garantir l’estabilitat. Ens deien que no 
podríem aprovar els pressupostos, ni 
tirar endavant els projectes de ciutat, 
doncs ara sí que no podrem fer. Tenim 
una majoria tranquil·la i això no vol 
dir que no puguem pactar igualment 
amb altres forces. 

Entén les crítiques que ha rebut el 
pacte, sobretot des de l’oposició?
Sembla que aquest sigui el pacte del 
dimoni i potser el que passa és que 
ells no ho van poder fer, ni amb el PP 
ni amb Vivim. Es deia que no podríem 
governar, però hem demostrat que 
sabem pactar. El que li dic a l’oposició 
és que estigui tranquil·la, que estigui 
a sobre nostre i que treballi. D’aquí a 
uns anys, si no ho hem fet bé, podran 
criticar, però ara què han de criticar? 

Està sent complicat dirigir un go-
vern tripartit?
Jo estic molt content de l’equip que 
hem format i de la coordinació. Cada 
setmana tenim reunió amb tots els 
regidors i intentem fer esmorzars i 
dinars de treball. La clau és que hi 
hagi transparència al cent per cent 
i treball transversal, perquè tothom 
estigui assabentat de tots els temes.

Com s’ha fet el repartiment d’àrees?
Ha estat una cosa pensada i medi-
tada. Vivim porta la part social, el 
PSC les àrees d’Economia i Territori 
i el PP, Serveis. Hi ha matèries que 
fins ara tenia Alcaldia, com la Policia 
Local i, tot i haver-la delegada, com 

a alcalde, segueixo estant per sobre.

Parlem de les primeres decisions 
que va prendre el govern. Els can-
vis organitzatius estan funcionant? 
El primer va ser passar de cinc àrees, a 
quatre. Amb el temps, farem més can-
vis, però hem de veure com funcionen 
aquests primers. Tot el que sigui polir 
i millorar, ho farem. 

Una altra decisió no exempta de po-
lèmica ha estat la pujada dels sous 
dels edils i el fet que s’actualitzaran 
cada any d’acord amb l’IPC. Què res-
pon a les crítiques?
S’ha dit que el PSC  només arribar al 
govern s’ha apujat el sou i no ha estat 
així. L’últim govern també ho va fer a 
l’inici de l’anterior mandat. Nosaltres, 
d’un IPC acumulat del 14,60% hem fet 

una pujada del 8%. Jo cobro menys que 
els alcaldes d’altres municipis que ens 
envolten. Mentre la mitjana de salari 
és de 63.000 euros anuals, jo en cobro 
55.900. Per a mi, ja està bé, però penso 
que els polítics han de cobrar, igual que 
a l’empresa privada. Ens van criticar al 
Ple, però penso que ells, aquesta pujada, 
també l’haurien fet.

Quan hi ha canvi de govern, se sol 
parlar de l’herència rebuda. 
A mi aquesta paraula no m’agrada gens. 
Quan arribes a l’Alcaldia, et trobes amb 

Han passat tres mesos des que el socialista Bartolo Egea 
va ser nomenat alcalde. Durant aquests primers 100 
dies de mandat, el nou govern ha fet canvis al cartipàs, 
ha ampliat l’executiu incorporant el PP al pacte del PSC 
amb Vivim i ha fixat les prioritats del seu mandat

Bartolo Egea, alcalde 

Pilar Abián Montcada ‘Crec que d’aquí a un any,  
quan la casa comenci a rodar, 
tindrem solucions i resultats 
enfront els problemes’

‘Sembla que el pacte del PSC 
amb Vivim i el PP sigui el  
del dimoni i el que pretén 
és garantir l’estabilitat per 
executar els projectes’

Bartolo Egea, durant la primera entrevista sobre l’inici del mandat Laura Grau

‘No vull mirar enrere sinó cap 
endavant per poder avançar’ 
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100 dies de mandat | Política

coses bones i dolentes. Si hem de fer 
auditories, les farem, però no soc de 
les persones que miren cap endarrere, 
sinó cap endavant. Penso treballar con-
juntament amb tota la casa i l’oposició 
perquè Montcada avanci. 

Un dels projectes del mandat serà 
l’inici de les obres del soterrament 
de l’R2. Alleugerit ara que per fi 
s’han adjudicat?
Jo soc una persona molt positiva i 
tenia molt clar que seria una reali-
tat. Que la gent de Montcada estigui 
tranquil·la. Patirem unes obres dolen-
tes però necessàries per poder gaudir 
d’una ciutat forta, unida i segura.

Quines altres actuacions té el govern 
en perspectiva?
Ara tenim les que s’han quedat a mit-
ges dels antics governs. Estem fent 
una tria de tot el que hem de fer i el 
que volem és endreçar Montcada, pel 
que fa al dia a dia.

S’estan començant a elaborar els pri-
mers pressupostos del nou mandat. 
Seguiran sent de contenció, com en 
els darreres exercicis?
Encara no tinc gaire clar com seran. 
Nosaltres volem fer pressupostos so-
cials, però anirem amb molta cura pel 
que fa a la despesa.

Quina relació hi ha ara amb l’oposició 
i quina voldria tenir?
No és la que vull i voldria que fos com la 
del mandat anterior, en què vam anar 
sempre agafats de la mà. En el sis anys 
en què he estat en l’oposició, aquesta 
ha estat la política del PSC.

laveu.cat

Sota l’eslògan Anem per feina, el 
govern municipal –PSC, PP i Vi-

vim– va fer el 4 d’octubre balanç dels 
primers tres mesos de mandat. L’al-
calde, Bartolo Egea (PSC), acompanyat 
dels seus socis i d’altres membres de 
l’executiu, va explicar a la premsa les 
principals actuacions dutes a terme. 
“El primer repte ha estat constituir un 
govern sòlid i estable enfront la frag-
mentació política”, va dir en referència 
a l’entrada dels populars al govern.

Objectius
Les prioritats marcades pel nou tri-
partit passen per millorar l’espai pú-
blic, la seguretat i la convivència i per 
impulsar l’economia local. Pel que fa a 
la via pública, Egea va parlar d’accions 
fetes en aquests tres mesos, com ara 
establir un protocol d’actuació amb la 
Policia Local, Protecció Civil i l’ADF i 
revisar la xarxa de clavegueram per 
prevenir aiguats; la posada en marxa 
de la campanya de neteja Recuperem 
rius, rieres i torrents, amb la col·la-
boració ciutadana; un pla específic 
de neteja de contenidors de residus, 
i l’aprovació del nou plec que servirà 
per millorar la recollida de deixalles 
i la neteja viària.

En l’àmbit de la via pública, l’al-
calde va anunciar que ja han comen-
çat els estudis per efectuar abans de 

final d’any millores en l’asfaltat dels 
carrers Masia, Bogatell i Mossèn Jo-
aquim Castellví, arranjaments a la 
passarel·la dels Hermanos i al pont 
blau de la Font Pudenta, la construc-
ció d’una rotonda al polígon Molí 
d’en Bisbe i la dignificació del pavi-
ment del parc infantil situat davant 
de l’INS La Ribera.

En la línia de reactivar l’economia 
del municipi, l’executiu ha realitzat i 

L’alcalde, amb els socis de govern i membres de l’executiu  Sergi Rodríguez

L’alcalde dona compte de les actuacions fetes durant els primers 100 dies de mandat

Balanç

Neteja, seguretat i economia, 
les prioritats del nou govern

Pilar Abián Mas Rampinyo

‘El primer repte ha estat 
constituir un govern sòlid  
i estable enfront  
la fragmentació política’
Bartolo Egea 
Alcalde

programat visites a diferents empre-
ses ha anunciat la creació d’un Con-
sell Econòmic i Social.

Pel que fa a la tercera línia de treball, 
que passa per millorar la seguretat i la 
convivència ciutadana s’han reprès les 
reunions de la Junta de Seguretat Lo-
cal interrompudes per la pandèmia i 
l’executiu elaborarà un pla integral de 
la Policia Local per canviar i potenciar 
la Policia de Proximitat.“La ciutadania 
es mereix un govern que es preocupi 
i doni solucions als problemes”, va 
concloure Egea.

laveu.cat
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Programa de l’acte 
commemoratiu

• Parlaments oficials

• Lectura de textos

•  Ritual de comiat 
dels nadons 

• Ofrena floral

•  Exposició  
de llibres

Amb motiu del 15 d’octubre, 
Dia Mundial de la Conscienciació i Visibilització 

de la Mort Gestacional, Perinatal i Neonatal

Dissabte 21 d’octubre de 2023, de 16 a 18 h
Espai del Record (Parc de la Llacuna)

TÈCNIQUES 
NARRATIVES
A càrrec de l’Escola 
d’Escriptura de 
l’Ateneu Barcelonès

Per a persones majors 
de 60 anys residents  
a Montcada i Reixac

•  Durada: 30 hores
•  Del 13 de novembre de 2023  

a l’11 de juny  de 2024 
(15 sessions quinzenals), 
de 17 a 19 h

•  Casa de la Vila

Places limitades (15 places)
Quota única: 12 euros

INFORMACIÓ I INSCRIPCIÓ:

Del 16 al 31 d’octubre de 2023 
envellimentactiu@montcada.org
673 373 879

www.montcada.cat/temes/gent-gran

CURSOS D’ESCRIPTURA PER A PERSONES GRANS

Orgullosament GRANS
Dia Internacional de les Persones Grans 2023

Entrada gratuïta als dos actes · Aforament limitat

Dissabte 21 d’octubre, a les 11 h

IMPRO SHOW!
Teatre d’improvisació, amb la Cia. Planeta Impro

Parc Antiga Cerveseria (C. Montiu, 22)

En finalitzar l’acte, hi haurà vermut per al públic  assistent

Diumenge 29 d’octubre, de 17 a 19 h

BALL DE LA GENT GRAN
Música en directe, amb l’Orquestra Aquarium

Espai Cultural Kursaal (C. Masia, 39)

  Sanitat Pública | Mobilització

La Taula per la Salut ha 
engegat la temporada de 

mobilitzacions amb un ob-
jectiu, fer pedagogia entre 
els més joves de la necessitat 
de defensar la sanitat pública 
davant de la progressiva pri-
vatització de serveis i l’auge 
de les mútues. “Que no ens 
enganyin, si tens una malaltia 
greu, els negocis privats se’t 
treuen de sobre i t’adrecen 
a la pública perquè, sinó, no 
els hi surten els números”, 
va denunciar el portaveu José 
María Guerra, durant la pri-
mera concentració celebrada 
el 14 de setembre després de 
les vacances per continuar re-
clamant les urgències noctur-
nes al CAP Montcada.

L’acte va comptar amb 
l’assistència de represen-
tants del govern municipal, 
entre els quals la regidora 
de Salut Pública, Dori Al-
calà (PSC), que va aprofitar 
la concentració per informar 
els assistents sobre algunes 
millores que s’han posat en 
marxa als dos ambulatoris 
del municipi o que entraran 

Dori Alcalà, amb el megàfon, va explicar les novetats als CAP  Laura Grau

Cap novetat sobre les urgències
Sobre la recuperació de les 
urgències nocturnes, su-
primides fa 11 anys al CAP 
Montcada, no hi ha cap 
avenç significatiu. “Ara 
el que ens diuen és que 
la tendència és potenciar 
l’atenció a domicili”, va dir 
la regidora de Salut Públi-
ca, Dori Alcalà, a la matei-
xa concentració celebrada 
el 14 de setembre. L’edil va 
posar en valor la prova pi-
lot d’atenció domiciliària a 
persones afectades per ic-

tus, que va arrencar a final 
de maig  –cofinançada per 
la Generalitat i l’Ajunta-
ment–, i va confirmar que 
ja s’ha encarregat l’estudi 
sobre la situació dels ser-
veis de salut a Montcada. 
Sobre el tema de l’atenció 
telefònica –una queixa 
generalitzada–, a partir 
d’ara, els administratius 
trucaran les persones que 
no hagin pogut ser ateses, 
si deixen un missatge i el 
seu telèfon. LG

La plantilla dels CAP s’ha ampliat amb cinc nous metges 
i un pediatra i es preveuen noves incorporacions a l’equip

Concentració mensual

La Taula per la Salut segueix 
la lluita veïnal en defensa  
de la sanitat pública

Laura Grau Montcada

en funcionament pròxima-
ment. “Ens han comunicat 
que la plantilla s’ha ampliat  
amb cinc metges més, un pe-
diatre i personal de suport en 
matèria de nutrició i gestió 
emocional”, va explicar Al-
calà, qui també va anunciar 
que, a partir de l’octubre, hi 
haurà un fisioterapeuta, una 
ginecòloga i dos higienistes 
dentals, dos dies a la set-
mana. La Taula celebra que 
es reverteixin algunes de les 

retallades que s’han fet en 
els darrers anys, però fa una 
crida a seguir lluitant per les 
urgències i en defensa de la 
sanitat pública.

‘Que no ens enganyin, 
si tens una malaltia 
greu, les mútues se’t 
treuen de sobre i 
t’adrecen a la pública’
José  Mª Guerra 
Portaveu de la Taula de Salut
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L’Ajuntament implantarà 
l’any vinent un nou model 

de recollida selectiva de resi-
dus amb l’objectiu de complir 
els objectius marcats per la 
nova llei estatal i les direc-
trius de la Unió Europea, que 
estableix arribar al 55 % de 
reciclatge l’any 2025. Mont-
cada i Reixac està encara 
lluny d’aquesta xifra, amb un 
percentatge que l’any passat 
es va quedar vint punts per 
sota, sent el setè municipi 
de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona que més deixalles 
va generar per habitant i any 
(473kg) durant el 2022, se-
gons dades de l’Agència Ca-
talana de Residus.

El Ple municipal, reunit el 
28 de setembre en la primera 
sessió ordinària del nou curs 
polític, va donar llum verda 
al plec de condicions del nou 
contracte, que es va aprovar 
amb el suport del PSC,ECP, 
ERC, PP i Vivim i l’únic vot en 
contra de l’edil de Vox.

La licitació, que també in-
clou la neteja viària, té un 
preu de sortida de 48,7 mili-
ons d’euros per un període de 
vuit anys. Actualment, el cost 
del servei és de 3,5 milions 
anuals i arribarà als cinc mi-
lions d’euros en els propers 
anys. “El nou plec ens per-
metrà gestionar de manera 

més eficient el servei, canvi-
ar els contenidors soterrats 
per altres de superfície, in-
corporar noves tecnologies 
en els sistemes de control i 
resolució d’incidències, ad-
quirir maquinària i augmen-
tar un 20% l’equip de nete-
ja”, va explicar la regidora de 
Serveis Municipals, Dámaris 
Sánchez  (PSC).

Valoració de l’oposició
Els partits que han governat 
durant els últims dos man-
dats –ECP i ERC– van posar 
de relleu la feina dels tècnics 
de la Regidoria de Serveis 
Municipals per redactar un 

plec que millora el que van 
heretar al 2015, quan go-
vernaven PSC i CiU. “Era un 
contracte difícil de gestionar, 
com va posar de manifest la 
Sindicatura de Comptes en un 
informe on constatava que 
era impossible de controlar, 
tant a nivell de costos com 
d’execució”, va manifestar 

Juan Carlos de la Torre (ECP). 
Gerard Garrido (ERC) va la-
mentar que l’anterior govern 
hagués de gestionar un con-
tracte de neteja que queda-
va “curt i amagava un deute 
per  la compra de contenidors 
soterrats i la construcció de 
la nau de la brigada, que va 
costar a la ciutadania gaire-
bé 4 milions d’euros”, va dir 
l’edil.

Santiago Hernández (Vox) 
va posar en dubte l’eficàcia 
dels canvis, tot afegint que 
el plec no clarifica les bonifi-
cacions que hi haurà per a les 
persones que facin correcta-
ment la separació de residus.

Un veí deixa una bossa d’escombraries a un dels contenidors soterrats del municipi Laura Grau

Sílvia Alquézar  Montcada

L’Ajuntament aprova per àmplia majoria el plec de condicions del nou contracte municipal

Ple de setembre

Montcada implantarà un nou model 
de recollida selectiva de deixalles  

Contenidors 
intel·ligents
El municipi té implan-
tat actualment el model 
d’àrea de vorera, amb dos 
tipus de contenidors, els 
de càrrega lateral i els so-
terrats. Aquests últims 
presenten força proble-
mes, ja que no són ac-
cessibles per a persones 
amb mobilitat reduïda i, 
a més, el seu nivell d’efi-
ciència és inferior a la 
resta de models, ja que 
el temps que el camió in-
verteix en la recollida és 
superior –en prop de 4 
minuts– i el seu mante-
niment i neteja són més 
cars. Per tots aquests 
motius, el  consistori 
optarà per instal·lar con-
tenidors intel·ligents de 
càrrega bilateral, que es 
tancaran sols i s’hauran 
d’obrir amb una targeta 
que tindrà cada habitatge 
amb l’objectiu que la ciu-
tadania sigui més cons-
cient i responsable de la 
brossa que llença. 

També hi haurà canvis 
en la recollida dels resi-
dus als comerços, amb 
l’ampliació del porta a 
porta a totes les fracci-
ons, excepte el vidre. SA

Medi Ambient | Residus

Segons les previsions 
municipals, el 
nou sistema 
s’implementarà de 
manera progressiva al 
llarg del 2024 a tots 
els barris de la ciutat

   | 9 La Veu de Montcada i Reixac 1a quinzena Octubre 2023



Envelliment actiu | Efemèride

Les noves necessitats 
d’atenció sanitària 

i social lligades a l’en-
velliment van centrar 
el manifest del Dia In-
ternacional de la Gent 
Gran, que es va fer pú-
blic en el marc de la 8a 
Caminada Intergenera-
cional que va organitzar 
l’Ajuntament el passat 1 
d’octubre.

El manifest, elabo-
rat amb les aportacions  
de les associacions de 
gent gran del munici-
pi –la del Parc Salvador 
Allende i la de la Casa 
de la Mina– i de per-
sones a títol individual, 
reclama serveis de su-
port per a les famílies, 
més centres de dia i la 
construcció d’una re-
sidència per a gent gran 

al municipi. També de-
mana més neteja dels 
carrers i la reparació 
dels desperfectes del 
paviment. 

Nova regidoria
La caminada va comp-
tar amb la participació 
de més d’un centenar 
de persones, la majoria 
gent gran, que van anar 
des de la plaça de l’Es-
glésia fins a l’arbreda 
de Mas Duran, lloc on 
l’Ajuntament va oferir 
un esmorzar saludable 
i una sessió de ioga. 
L’acte va comptar amb la 
presència del regidor de 
Gent Gran, Carles Vilalta 
(PSC), que va fer el seu 
primer discurs com a 
responsable d’aquest 
nou departament. “Hem 
creat aquesta regidoria 
perquè volem potenciar 

les activitats adreçats a 
aquest col·lectiu, cada 
vegada més nombrós, 
amb l’objectiu que pu-
gui trobar espais de re-
alització personal i, al-
hora, millorar la seva 

qualitat de vida”, va dir 
Vilalta. Al llarg del mes 
d’octubre hi haurà altres 
activitats més per cele-
brar l’efemèride. El parc 
de la Cerveseria acollirà 
el dia 21 un espectacle a 

càrrec de la companyia 
Planeta Impro i un ver-
mut (11h). I el dia 29, el 
Kursaal esdevindrà una 
gran pista de ball, ame-
nitzada per l’Orquestra 
Aquarium, de 17 a 19h.

Les associacions de gent gran demanen 
més recursos per envellir dignament

Dia Internacional de les Persones Grans

El manifest es va donar a conèixer en el marc de la vuitena edició de la Caminada Intergeneracional

Laura Grau  Mas Duran 

Més d’un centenar de persones van participar en la marxa Premsa/Ajuntament

Places limitades
100% subvencionats

Inscripcions:

Servei Local d’Ocupació
C. Alt de Sant Pere, 73. Montcada i Reixac

935 648 505 (persona de contacte Rus Orea)

promocioeconomica@montcada.org

“Aquestes accions formatives estan finançades totalment amb càrrec a l’ajut atorgat en el marc dels Plans Locals d’Ocupació 2023 de la Diputació de Barcelona” 

Octubre / desembre 2023

MONTCADA AVANÇA

FORMACIÓ PROFESSIONALITZADORA 
PER A PERSONES EN SITUACIÓ D’ATUR

Dirigida a persones en situació d’atur i inscrites al Servei Públic d’Ocupació com a persones 
demandants d’ocupació per tal de millorar les seves competències professionals.

laveu.cat
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Projecte comunitari | Joves

El projecte comunitari organitza tallers 
lúdics i culturals fins al desembre

Viu la Ribera! 
s’estrena amb la 
mirada centrada 
en els joves

La Ribera viurà aquesta tar-
dor un programa farcit de 

propostes per afavorir la co-
hesió social dels joves. Cada 
dijous es faran a la plaça del 
barri tallers amb personalitats 
de renom del panorama mu-
sical i cultural català.

El 14 de setembre es va fer 
la festa inaugural del progra-
ma comunitari que impulsa 
l’Ajuntament en col·labora-
ció amb el col·lectiu Plane-

ta B. Precisament, en repre-
sentació de l’entitat, va fer de 
mestre de cerimònies un dels 
seus impulsors, l’excantant 
de Txarango, Alguer Miquel. 
El grup de batucada Brinca-
deira, el campió d’Espanya 
de Parkour, Aaron Boom, i un 
concert-taller improvisat de 
beatbox a càrrec de l’artista 
Jhana Beat van fer gaudir in-
fants i joves del barri.

En concret, s’han progra-
mat tallers de producció mu-
sical, de pòdcast de ràdio, de 

videoclip, de circ, de batu-
cada, beatbox i dansa urbana 
fins al desembre. El president 
de l’Àrea Social, Rafa Ruiz 
(Vivim), s’ha mostrat content 
amb l’inici del projecte comu-
nitari i assegura que “també 
ajudarà a evitar l’abando-
nament escolar i a impulsar 
l’accés del joves al mercat la-
boral”. L’edil ha destacat la 
qualitat de les activitats pro-

gramades i confia que hi hagi 
una bona participació.

Els joves, en el focus
El projecte Viu la Ribera! in-
clou moltes accions adreça-
des als joves, atès que és el 
barri de Montcada que en té 
el percentatge més elevat. La 
creació d’un espai d’oci en el 
si de l’AV; la dinamització de 
la pista esportiva i la creació 

de l’assemblea de joves – que 
disposa d’un pressupost de 
3.000 euros– mostren l’in-
terès per incorporar aquest 
sector de població a la vida 
municipal. També s’han pre-
vist accions per detectar situ-
acions de risc social i per en-
riquir l’acció comunitària de 
les dones, a través de classes 
de natació, tallers i un espai 
de trobada.

Lluís Maldonado La Ribera 
La plaça va viure la festa inaugural amb moltes activitats Lluís Maldonado

Joventut
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Centenari del CD Montcada  | Efemèride

Un segle dona per a molt i el Club 
Deportiu Montcada, des que es 

va fundar, ha recorregut una llarga 
trajectòria. Des dels seus inicis, l’en-
titat va participar en competicions i 
trobades futbolístiques i, encara que 
durant la Guerra Civil el municipi va 
estar sense futbol, després es va re-
prendre l’activitat esportiva de forma 
ininterrompuda fins al dia d’avui. 

“Han estat 100 anys de passió, de 
molts bons moments, però també de 
patiment i misèries viscudes”, re-
sumeix esbufegant Emilio León, qui 
fa 60 anys que és soci. Als 86 anys, 
continua anant al camp a veure el 
conjunt verd els caps de setmana i 
recorda amb nostàlgia la seva etapa 
a la junta directiva a principis dels 
70. “De tota la història viscuda en 
aquestes sis dècades, em quedo amb 
els anys a Tercera Nacional i amb 
l’eliminatòria  de la Copa del Rei que 
vam jugar el 1977 contra l’Algesi-
res”, rememora amb un somriure. 
El CD Montcada va guanyar el par-
tit d’anada a l’antic camp de gespa 
del carrer Doctor Buxó (1-0), però 
va perdre la tornada per 2-0 “amb 
dos gols dels andalusos fora de joc 
claríssim”, puntualitza León. 

 Sport Club Montcada i Club De-
portiu Montcada són alguns dels 
noms oficials que ha tingut al llarg 

del temps el club. Com la de qualse-
vol entitat o institució, la seva his-
tòria és un reflex dels canvis en la 
societat. El CD Montcada ha estat un 
club que ha viatjat en una muntanya 
russa. Les persones que ho han fet 
possible –directius, jugadors, en-
trenadors, preparadors físics, però, 
sobretot, els aficionats– han acon-
seguit que el club superés els alts i 
baixos de les temporades esportives 
i que sorgissin nous projectes capa-
ços de remuntar les situacions més 
adverses i d’adaptar-se als diversos 
escenaris polítics, econòmics i soci-
als d’aquest segle.

Una altra història emotiva de so-
cis és la de Ramon Castillo. Forma 
part de la junta actual i és el dele-
gat de camp del primer equip. “El 
CD Montcada és el meu club de tota 
la vida, faré 57 anys i ja amb el meu 
pare i el meu germà anàvem des de 
petits a veure els partits a tot ar-
reu”, reviu Castillo, qui lamenta que 
les últimes dècades “han estat una 
travessia pel desert que se m’ha fet 
molt llarga”.

Lluís Maldonado Montcada
La directiva, els jugadors, 
els entrenadors i, sobretot, 
l’afició han mantingut viva 
la flama i la història del club, 
 un reflex de la societat 
durant el darrer segle

El Club Deportiu Montcada viu uns anys dolços.
Ha aconseguit l’ascens a Primera Catalana i ha 
eixugat els deutes que el van fer baixar a Tercera

CD Montcada 1923-2023, l’any del centenari

Un segle de passió, d’alegries i de patiments

1929  Els Lasús, mecenes 1947-1954 Els cinc magnífics 1954-1978 Tercera Nacional1923  Fundació

L’any 1923 Narcís Bonet,  
Isidre Grau i Vicenç 
Panisello funden el club, 
amb un primer camp  
a la Font Pudenta

2023

1923

Paquito i Joan Lasús, benefactors del 
club durant més de 60 anys

Els montcadencs Artés, Huguet, Ventura, 
Serrano i Mingo marquen una gran etapa

L’afició omplia l’antic camp del carrer 
Doctor Buxó en cada partit

A la plantilla del centenari juguen quatre montcadencs: Dani Peinado, Ricard Planella, Óscar Reche i Oriol Repiso Lluís Maldonado

Primera plantilla del CD Montcada amb el president Isidre Grau –al centre–, al primer camp creat a la Font Pudenta, propietat de Vicenç Panisello Sang Verda
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Centenari del CD Montcada  | Efemèride

Els primers colors de l’equip al 
1923 van ser el blau fosc amb el 

coll blanc de la samareta. Els panta-
lons eren blancs i les mitges negres 
amb tires blanques horitzontals. El 
primer camp estava situat al passeig 
de la Font Pudenta i era propietat de 
Vicenç Panisello, que va proposar 
al 1932 un nou canvi de color fent 
desaparèixer el blanc dels punys i 
del coll, que van passar a ser de co-
lor vermell i els pantalons, negres.

Al 1934, després d’una refunda-
ció i un canvi de camp a la riba del 
riu Ripoll –on ara hi ha el Pla d’en 
Coll– la directiva, meravellada del 
color intens dels pins que envolta-
ven el camp, va instaurar el color 
verd maragda que ha acompanyat 
des d’aleshores la història del club. 

El CD Montcada, en col·labora-
ció amb l’Ajuntament, va editar 
al 2009 Sang Verda, un llibre amb 
tota la història de l’entitat fins al 
moment, escrit pels periodistes 
Lluís Maldonado i Rafa Jiménez. Es 
tracta d’una crònica exhaustiva a 
través de fotografies, testimonis i 
documentació que repassa més de 
86 anys de vida del club i que es pot 
aconseguir a les seves oficines.  SA

El present
“El club ha estat a punt de desa-
parèixer si no hagués estat per la 
junta actual”, confessa l’històric 
soci Emilio León. El president del 
CD Montcada, Nico Bravo, explica 
per què  va apostar per l’entitat en 
un moment complicat: “El que em 
va fer quedar-me va ser creure en 
el projecte per tornar a recuperar 
els prestigi del club i deixar enrere 
la inestabilitat dels anys anteriors”.

Ramon Castillo valora la bona 
feina que s’està fent des de junta, 
però creu que falta més gent del 
municipi que s’impliqui al club. 
L’excapità, Pau Llinares, ha vis-
cut l’evolució de l’equip durant les 
darreres temporades: de gairebé 
baixar a Tercera Catalana a assolir 
l’ascens a Primera Catalana. 

El tècnic, Miki Corominas pro-
met a l’any del centenari “molt de 
treball per aconseguir l’objectiu de 
mantenir la categoria”, afegeix.

Amb la mirada posada en el futur
Ricard Planella, Dani Peinado, Óscar 
Reche i Oriol Repiso són els quatre 
jugadors del CD Montcada formats al 
FB Montcada. “En igualtat de condi-
cions apostem per la casa, perquè  el 
seu cor és d’aquí i axiò no ho tenen 
els altres”, aclareix l’entrenador. 
Aquest any ambdues entitats han 
signat un acord de filiació per tre-
ballar plegats.

El president del FB Montcada, 
Xavi Soldevilla creu que “si treba-
llem junts,  la unió fa la força, i as-
solirem l’objectiu de jugar en cate-
gories importants amb infants que 

tinguin qualitat, que és el que està 
passant ara mateix, comenta.

Ricard Planella, de 19 anys, és de-
fensa i  ha crescut des de la base al 
FB Montcada, sempre amb el refe-
rent sempre del CD Montcada. Ell és 
conscient que aquest pot ser el seu 
gran any. Planella assegura que la 
plantilla està molt unida: “Aquesta 
samarreta verda transmet il·lusió 
en el retorn a Primera Catalana, i 
genera ganes de competir”, diu.

Crida a l’afició
La primera jornada d’aquesta tem-
porada l’estadi de la Ferreria va re-
gistrar la millor entrada de públic 
des de fa anys . El president i els ju-
gadors han reconegut que van viu-
re sensacions increïbles veient la 
graderia plena. Planella fa una cri-
da a omplir el camp de la Ferreria a 
cada partit: “Trobem a faltar més 
animació, a vegades sembla que no 
juguem nosaltres a a casa”. Precisa-
ment, una part de l’afició que anima 
l’equip són jugadors que ell i Oriol 
Repiso entrenen al FB Montcada i es 
fan dir ‘Diablos verdes’.

laveu.cat

Per què és verda 
la samarreta del 
CD Montcada?

‘En igualtat de condicions, 
apostem per jugadors   
de la casa, perquè el seu cor 
 i el seu sentiment no ho 
tindrà mai ningú altre’
Miki Corominas, entrenador

Un segle de passió, d’alegries i de patiments

2007-2023 Una muntanya russa1954-1978 Tercera Nacional 1984-2006 Pèrdua de l’antic camp

L’afició omplia l’antic camp del carrer 
Doctor Buxó en cada partit

El club travessa una greu crisi esportiva 
amb el trasllat al camp de la Font Freda

Nou estadi, ascens a Primera Catalana 
i un futur incert amb un club endeutat

A la plantilla del centenari juguen quatre montcadencs: Dani Peinado, Ricard Planella, Óscar Reche i Oriol Repiso Lluís Maldonado

Primera plantilla del CD Montcada amb el president Isidre Grau –al centre–, al primer camp creat a la Font Pudenta, propietat de Vicenç Panisello Sang Verda
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420 kg 
de brossa

Un maquinista 
alerta per 
megafonia 
del perill de 
travessar les vies
xarxes socials

Marta Lluís 
participa al 
concurs de teatre 
amateur ‘La 
Puntual’ de TV3 
laveu.cat i Xarxes Socials

El més vist

El més comentat

La xifra

Dimarts 10 d’octubre de 2023, 
de 10 a 11.30 h

Taller d’envinagrats

Places limitades!

Activitats
Dimarts 17 d’octubre de 2023, 

a les 10 h

Jornada de portes obertes
Hort comunitari
M A S  D U R A N

(Parc de la Llacuna)

INSCRIPCIÓ:

Els treballs tindran una durada d’uns cinc 
mesos i seran executats per l’empresa Am-
bitec per un import de 798.685 euros, que 
finançaran l’Ajuntament i la Diputació de Bar-
celona. El projecte consta de diverses fases, 
garantint sempre l’accés al centre cívic, als 
equipaments esportius i al centre comercial, 
amb recorreguts que s’aniran adaptant de 
forma progressiva. “S’instal·laran nous jocs 
infantils que seran inclusius, es guanyarà més 
espai davant del centre cívic i s’incorporarà 
un sistema de drenatge que serà més res-
pectuós amb el medi ambient”, ha comentat 
el president de l’Àrea Territorial i Mobilitat, 
Andreu Iruela (PSC). SA

L’acció, organitzada 
per l’Ajuntament i 
l’AV de Font Pudenta, 
va comptar amb la 
participació d’una 
seixantena de voluntaris

recollida a la riera 
de Sant Cugat

Ajuntament 
Nou pla d’inclusió social 
al municipi des de la 
perspectiva comunitària 

Successos 
La nova gossera a Montcada, aturada judicialment 
de forma cautelar per trobar-se en un parc natural

Litigi 
Imputat un ex-alt càrrec 
de la Generalitat per 
afavorir Holcim

Independentisme 
L’ANC i el CDR commemoren el sisè aniversari del 
referèndum de l’1 d’octubre amb un debat i una 
marxa contra la repressió

Can Cuiàs

Comencen les obres de reforma 
del parc del Turó Blau
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El Quiosc | El resum de la quinzena

Celebració 
Bona participació a les 
festes de Can Cuiàs, 
amb força públic a la 
majoria de les activitats 
programades

Seguretat

La Policia Local incrementa en 
un 6% les seves intervencions

Mobilitat sostenible 
La 40a Bicicletada Popular va ser un èxit 
de participació, amb més d’un centenar de 
ciclistes. Fins ara, l’havia organitzat l’AV 
Montcada Nova-Pla d’en Coll però, a partir 
d’aquesta edició, s’hi ha afegit l’Ajuntament 
amb l’objectiu de donar-li un nou impuls i 
no perdre aquesta iniciativa, que no es feia 
des de la pandèmia. La pedalada formava 
part del programa d’activitats impulsades pel 
consistori en el marc de la Setmana Europea 
de la Mobilitat Sostenible. SAÈxit de la 40a bicicletada

Literatura 
Núria Sánchez debuta amb l’obra 
‘Mujer en busca de su palabra’

Ciclisme 
Ernesto Romero 
participarà a 
la Marroc on 
Bike en suport 
de l’Associació 
Asdent

Fotografia 
Membres d’Afotmir mostren els 
molins de la Manxa al Kursaal

 

Frenkie de Jong filma un spot a la Ferreria

Aula MiR 
Màrius Serra obre 
el nou curs parlant 
sobre com 
engrescar els 
infants en la lectura

Pintura 
La Casa de la Vila acull la mostra 
de pintura de Carolina Guzmán

En aquests primers sis mesos de l’any, el cos 
municipal ha efectuat 12.296 actuacions, gairebé 
un miler més que durant tot el 2022. El balanç 
de la Policia Local es va presentar el 29 de se-
tembre en el marc de la Junta Local de Segu-
retat, que no es reunia des del febrer del 2020, 
quan va començar la pandèmia. La Junta la va 
presidir l’alcalde, Bartolo Egea (PSC), acom-
panyat del regidor de la Policia Local, David 
Zambrana (PP). SA

Ball esportiu 
La parella Eva Nieto 
i Carles Cirera, 
campiona a la Belgium 
Cup internacional
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Ser convocat per la teva selecció per participar en un 
Mundial és indiscutiblement un dels majors triomfs 

per a un esportista i entenc que renunciar a fer-ho, 
ha de ser una dura i meditada decisió. És per això que 
considero que cal valorar el paper de les jugadores de 
futbol que es van plantar i no van anar aquest estiu 
al Mundial d’Austràlia i Nova Zelanda, en protesta pel 
tracte rebut per la Federació Espanyola. Després de 
tot el que s’ha destapat aquests dies, hem pres cons-
ciència que el seu posicionament no responia a una 
rebequeria, com alguns ens volien fer creure.

M’enorgulleix especialment que una d’aquestes dones 
valentes sigui de Montcada i Reixac. És per això que 
insto l’Ajuntament a homenatjar Claudia Pina, perquè 
entenc que s’ho mereix. Tot i la seva joventut, només 
té 22 anys, aquesta jugadora s’ha mantingut ferma en 
les seves conviccions, defensant els drets de les futbo-
listes i la seva professionalitat d’una manera que és per 
treure’s el barret. L’última renúncia ha estat ben recent, 
el 22 de setembre, va abandonar la concentració de la 
selecció espanyola sots-23, a l’espera que la Federació 
faci efectius els canvis estructurals reclamats.

Aquesta història em porta a recordar una altra viscuda 
en el passat, a mitjans de la dècada dels setanta, quan jo 
presidia l’Associació d’antics alumnes de La Salle. Amb 
motiu d’unes jornades esportives que organitzàvem, 
vam convidar els equips femenins del Barça i l’Espanyol 
a jugar, però el partit no es va poder disputar. Com es-
tàvem encara en època franquista, el programa havia 
de rebre el vistiplau de l’Ajuntament i del Govern Civil 
i l’alcalde va considerar que el matx no procedia amb 
l’argument que el futbol és cosa d’homes. El pas del 
temps ha demostrat que anava errat, tot i que gairebé 
50 anys després encara hi ha personatges a la Federació 
i al voltant del món del futbol que no han evolucionat 
prou. Posem fi a aquesta discriminació!

La teva veu | Opinió

La propera edició  de La Veu de Montcada  i Reixac surt al carrer el 20 d’octubre
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Cartes de l’audiènciaLa Tribuna

Jaume Relat
Farmacèutic jubilat

Renúncia personal en defensa de drets col·lectius

Claudia Pina, 
una dona valenta

El Clic

Exhibició de partides simultànies d’escacs amb el Gran Mestre Arturo Pomar al bar 
Colón l’any 1974. Apareixen: Jacint Alonso, Jaume Izquierdo y Pere Ávila.  Foto restau-
rada i cedida per Francesc  Moreno, Montcada Nova.

Extraños compañeros de cama
En política, como en casi todos 
los aspectos de la vida, es bueno 
tener ambición. Bien gestionada, 
puede servir para coger impulso 
en momentos críticos y superar di-
ficultades, pero en exceso, puede 
provocar que se cometan errores 
garrafales. Lo que hemos visto a 
raíz del pacto PSC, Vivim y PP es un 
claro ejemplo de ello. Es altamente 
incoherente que el PSC pacte con 
un partido, Vivim Montcada, funda-
do por un acérrimo crítico del par-
tido, sobre todo, porque los socia-
listas que forman ahora el gobierno 
local maniobraron, en su momento, 
para que esa persona no accediera 
a ningún cargo orgánico importan-
te dentro del PSC. Que ahora pacte 
con el PP ya es el colmo.  
Y lo más triste del asunto es que el 
PSC y Vivim, la extraña pareja, tu-
vieron en sus manos una propuesta 
formal de ERC para gobernar jun-
tos. Un partido que no solamente 
iba a aportar una experiencia de 
gobierno que buena falta les hace, 
sino que tiene muchísima más 
proximidad ideológica hacia ellos. 
Montcada enfrenta grandes retos 

que definirán el devenir de la ciu-
dad durante muchos años, estando 
en manos de un gobierno formado 
por arribistas, ambiciosos y ama-
teurs.  En resumidas cuentas, el 
timón del barco está en manos de 
grumetes de agua dulce.  
Ismael Hernández 
Montcada

Aliances polítiques
Llegeixo a la premsa del passat 
dia 18 que el PSC ha incorporat 
al govern a dues persones del PP. 
Diuen que és per “formar un exe-
cutiu centrat en l’acció política del 
benestar social, amb clara intenció 
de defensar els més desprotegits, 
amb consciència i determinació 
municipalista i en la promoció 
econòmica del municipi”.
El PP, precisament, no s’ha distingit 
mai per la defensa d’aquests col·lec-
tius, per tant, serà interessant veure 
els resultats de l’acció conjunta dels 
tres partits en el govern. Repto l’ac-
tual alcalde a publicar d’aquí a un 
any el resultat de la política de be-
nestar social i la defensa dels més 
desprotegits. Amb dades.
Els animo a dedicar-se en cos i àni-

ma a aquesta declaració de princi-
pis per justificar l’aliança amb el PP, 
però, francament, no em crec res 
del que diuen. Molta sort
Míriam Balart
Montcada

Propuesta de contenido
Me dirijo a vosotros para que tuvie-
rais a bien publicar algún reportaje 
sobre el estado lamentable en el 
que se encuentra nuestro pueblo 
por lo que respecta al incivismo, la 
suciedad, los grafitis etc, así como 
la incapacidad o dejadez para solu-
cionar esto.
También quisiera apuntar una dato 
sobre los aparcamientos que hay 
en cada farmacia (por cierto, bue-
na iniciativa). ¿Cómo es posible que 
cada día estén los mismos coches 
aparcados durante toda la mañana 
con el consentimiento de la guar-
dia urbana? No me extiendo más, 
seguro tenéis mucho material para 
concienciar y denunciar todo esto. 
Leyendo La Veu parece que vivimos 
en un pueblo idílico y nada más le-
jos de la realidad.
Tomás Madrid
Montcada

Queixa veïnal
Això és legal? Menjar i aigua per als 
gats durant tot el dia que l’únic que 
porten són rates, coloms i, fins i tot, 
senglars? La imatge és del carrer 
Vallès cantonada amb Ripollet
T.L. Terra Nostra
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Recordeu allò de “si tu no 
vas, ellos vuelven” com 

a crida del partit socialis-
ta per evitar que governi 
la dreta? Doncs el PSC ha 

permès que el PP entri per primer cop a la història a gover-
nar Montcada. Molts votants, cridats a votar a l’esquerra 
per que no governés la dreta, se senten decebuts. No ens 
agrada aquest govern, però donarem suport a tot el que 
sigui bo per a Montcada, com hem fet sempre. El balanç 
dels primers 100 dies té coses positives: la continuïtat 
de polítiques que havíem engegat com la remunicipalit-
zació de la gestió de MontcadaAqua, o l’increment de la 
despesa en la neteja que implica el nou contracte. O el 
compromís amb el soterrament, on preferim veure com 
tothom es baralla per la medalla d’un èxit que no pas 
veure com es vol atribuir als altres la culpa d’un fracàs. 

Ara, també farem d’oposició dura quan calgui, malgrat 
que les crítiques s’agafin amb supèrbia i arrogància i, el que 
és pitjor, culpant els treballadors de la mala gestió. Hi ha 
uns riscos que no ens podem permetre: no podem supe-
ditar els treballadors municipals a un projecte personal o 
de partit o perdrem un capital humà que tanta falta li fa al 
nostre Ajuntament. Una política de fotografies de cara a 
la galeria, sense visió estratègica ni treball rigorós, només 
incrementarà la despesa per mantenir serveis i promeses. I 
això, porta a augmentar el deute o a pujar les càrregues a la 
ciutadania. O a ambdues coses. Tan de bo ens equivoquem.

Grups Municipals | Opinió

D’acord amb el Reglament d’ús de Mitjans d’Informació per als grups municipals, cadascun d’ells disposa d’aquest espai mensual per referirse a la seva activitat en la corporació i en el municipi i a assumptes d’interès 
públic municipal. Correspon als edils elaborar l’escrit i assumir la responsabilitat del seu contingut, amb total indemnitat de l’Ajuntament i de la gerència i la direcció del mitjà. Les intervencions hauran de basar-se en el 
respecte mutu, s’evitarà la confrontació personal i caldrà mantenir unes normes bàsiques de conducta i de cortesia pública. En cap cas es podran destinar els espais reservats a propaganda electoral o a la petició del vot.

En aquests 100 dies hem 
posat en marxa la ciu-

tat. El primer repte ha estat 
constituir un govern sòlid i 
estable enfront de la frag-

mentació política. També coneixíem que el Ministeri de 
Transports ha adjudicat a la UTE les obres d’execució del 
soterrament de la línia R2 al seu pas pel nostre municipi.

En aquests cent dies, la nostra labor ha estat posar 
en marxa les tres línies de treball prioritàries perquè la 
ciutat torni a funcionar. En el seu moment vam mos-
trar preocupació per l’estat de la via pública, per això 
hem reforçat les actuacions de la Brigada Municipal i 
de l’actual contracte de neteja.

Unes altres de les prioritats d’aquest nou equip de 
govern ha estat reactivar l’economia del municipi re-
prenent el diàleg amb el sector empresarial i industrial.

La tercera línia de treball prioritària ha estat millorar 
la seguretat i la convivència ciutadana. Després de més 
de tres anys l’Ajuntament ha recuperat la normalitat 
institucional en matèria de seguretat convocant i rea-
litzant la Junta de Seguretat Local per a la coordinació 
de tots els cossos de seguretat.

Durant aquests cent dies hem estat i seguim a peu de 
carrer, escoltant els veïns i veïnes de Montcada, i estant 
en contacte amb les entitats i associacions del municipi.

En definitiva, els millors anys de Montcada estan per 
venir i nosaltres ho farem possibles. Continuem treballant.

100 dies de Govern. 
Anem per Feina

Han passat els primers 
100 dies del nou go-

vern PSC-Vivim. 100 di-
es que prometien ser la 
transformació i el canvi per 

a Montcada i han acabat sent de decepció. La prime-
ra mesura va ser la de pujar-se els sous un 8%, blindant 
una pujada salarial anual associada l’IPC dels funciona-
ris, que podria acabar suposant un increment del 20%.  
No contents amb velles fórmules de política, on es designa-
ven càrrecs de confiança no electes a dit, es pacta l’entrada 
del PP al govern, permetent que per primera vegada en la 
història aquest partit governi al poble gràcies al suport de 
PSC i Vivim, un grup que diu desvincular-se del bipartidisme 
però que ha estat la clau perquè tots dos partits es facin 
amb el govern. Moltes mentides i molts despropòsits. Haurà 
d’explicar el  PSC als votants perquè el PP dirigeix regidories 
fonamentals com la policia local, la via pública i la promoció 
econòmica, centrifugant així totes les competències d’Alcaldia. 
Absència total de propostes de polítiques socials, divisió i 
eliminació de regidories (Cooperació, Igualtat, LGTBI), continus 
canvis estructurals de l’Ajuntament o descarregar en la ciuta-
dania i les associacions la falta de previsió de serveis municipals 
en una festa major són les característiques d’aquests 100 dies. 
Moltes fotos i ús partidista dels mitjans per a tan poc contin-
gut de qualitat política. Seguirem vigilant el govern, perquè 
ens temem que el desconeixement i els seus propis interessos 
acabaran passant factura a la ciutadania una altra vegada.

Nani López Mar Sempere

100 dies d’incertesa i de moltes 
decepcions

Jordi Sánchez

Compromesos amb Montcada 
també des de l’oposició

Hola, què tal? Com 
segurament saps, el 

passat mes de setembre 
es va anunciar l’adjudica-
ció del projecte de soter-

rament de la línia R2 al seu pas pel nostre municipi. “La 
gran notícia”, molt esperada i que, en la nostra opinió, 
ens ha de portar a veure-ho com un punt i seguit. En 
espera que realment comencem a veure físicament 
les primeres passes d’aquest projecte executiu que, 
tal i com està dissenyat (tècnica cut and cover i mina, 
no pas amb tuneladora), de ben segur condicionarà la 
vida quotidiana d’una bona part de la ciutadania mont-
cadenca durant almenys sis anys, et comuniquem que 
des del govern local en el qual participem, començarem 
a preparar les eines de planificació des del prisma de 
la gestió municipal, entre les quals destacarà l’Oficina 
d’Atenció Ciutadana del Projecte del Soterrament. 
Aquesta oficina, entre d’altres objectius, ha de servir de 
referència informativa, de seguiment i de recull de les 
incidències derivades de l’activitat de la fase executiva 
d’aquest projecte i va en la línia del nostre compromís 
de contacte directe amb la ciutadania montcadenca. 

Finalitzo aquest escrit desitjant-te una bona primera 
quinzena d’octubre. Salut i municipalisme total.

El Partido Popular es el pri-
mer partido en Europa, 

es el que ganó las elecciones 
en España, gobierna en la 
gran mayoría de comunida-

des autónomas y algunos se extrañan de que ahora tam-
bién gobernemos en Montcada. No existe maldición que 
condene a Montcada a tener gobiernos de izquierdas toda 
la vida. Somos un partido de centroderecha, de personas 
responsables, trabajadoras, rigurosas y, sobre todo, con 
ganas de mejorar esta ciudad. Nuestro acuerdo con otras 
fuerzas políticas pasa por no renunciar a ningún posicio-
namiento propio del Partido Popular. Y en Montcada ha 
llegado nuestro momento: lideramos las áreas de la Poli-
cía Local, Promoción Económica, Ocupación  e Industria. 
Hay mucho trabajo por hacer, fruto de la inacción y de 
las equivocadas políticas de estos últimos años: tenemos 
que recuperar el prestigio de nuestra policía, de todos los 
cuerpos y fuerzas de Seguridad del Estado, todos aquellos 
que trabajan incansablemente para salvaguardar nuestras 
vidas. Hemos de potenciar, dignificar, reactivar y mejorar 
nuestros polígonos industriales que tantos puestos de 
trabajo generan también para nuestra ciudad. Pero, para 
todo esto, hay que creer en la policía y hay que creer en 
la empresa y en el autónomo, y yo creo en todos ellos. 
Espero llevar a cabo las políticas que necesita esta ciu-
dad para convertirla, de una vez por todas, en un motor 
económico y en una ciudad limpia, segura y ordenada.

Ha llegado nuestro momento 
de gobernar

Tras el ascenso del equi-
po de gobierno al tro-

no, el verano no se hizo 
de rogar y los vecinos se 
lanzaron a las festividades 

veraniegas. Mientras tanto, algunos políticos inquietos 
decidieron emprender la vil hazaña de destruir los pila-
res de Montcada, desafiando así nuestras costumbres. 
La estación de Montcada-Santa María ha sido testigo de 
la más triste y vergonzante celebración del Fanalet. Pro-
hibiciones y amenazas contra vecinos, cortesía de asocia-
ciones y Ayuntamiento, quienes han arrebatado de forma 
mediocre y miserable la tradición de la familia Riba, del 
Bar la Alzina, de subir al tren con el uniforme de gala para 
brindar con el maquinista y el revisor. ¡Y para rematar, el 
pregón fue politizado y cargado de paranoias ideológicas! 
Mientras tanto, desde la Alcaldía y la oposición, a excepción 
de VOX, han estado preocupados de que la Parroquia de 
Santa Engracia no recibiera apoyo económico para la Fiesta 
de la Virgen del Turó, despreciando la fe de los vecinos y 
haciendo malabarismos para desvincularse de la festividad. 
Esperamos que pronto la maquinaria del reloj del campanario 
de Santa Engracia, que actualmente se encuentra en poder 
del Ayuntamiento, sea devuelto a su institución, la cual, no de-
ja de ayudar y estar atenta a todo aquel que necesite de ella. 
Algunos parecen haber olvidado por completo las tradicio-
nes que definen nuestra identidad, mostrando un desprecio 
hacia nuestro legado cultural.

Unos, buscando el sol y otros, 
el rédito político

Santiago
Hernández

Soterrament: punt i seguit

David
Zambrana Rafa Ruiz
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Publicitat

CAMPANYA ‘QUE NO ET FUMIN’
Acció que pretén augmentar la percepció de risc 

associada al consum de cànnabis i eliminar mites 

relacionats amb el seu ús.

PLA LOCAL DE PROMOCI0 DE 
LA SALUT D'INFANTS I JOVES

2023
2024

ACCIONS

EXPOSICIONS I ACTIVITATS
Enxarxa’t
Teatre interactiu per a joves de secundària, que complementa els 
programes de prevenció sobre l’ús responsable de les xarxes socials i les 
pantalles. Es farà el 5 de març a l’Auditori Municipal.

‘Menja bé, tu hi guanyes!’
Exposició interactiva per a tots 
els públics, que promou hàbits 
alimentaris saludables.
Del 26 de febrer a l’11 de març.
Biblioteca Elisenda

‘Com parlar amb els teus fills/filles sobre cànnabis?’
Xerrada per a famílies per abordar el tema del consum de cànnabis 
amb estratègies efectives.
Dimecres 8 de novembre
a les 18 h, a la Biblioteca Elisenda de Montcada

‘I tu què en penses?’
Taller per a alumnat de secundària, per fomentar la reflexió i l’esperit 
crític respecte al consum de cànnabis. El poden sol·licitar els 
instituts, els serveis comunitaris i les entitats.

Formació per a professionals
El psicòleg Otger Amatller, reconegut especialista en atenció i 
prevenció del consum de drogues, impartirà una formació per a 
professionals del municipi.

NOVETATS DEL PASSA
El Punt d’Assessorament en Salut, el PASSA, 
incorpora noves activitats, que s’afegeixen a les que 
ve fent cada curs. Entre les novetats, destaca:
· Taller de xarxes socials i notícies falses (fake news)
·  Taller per prevenir els riscos del joc online 

(campanya ‘Juga amb cap)’
·  “Master Chef” i “Què mengem?”. Tallers 

d’alimentació saludable.
·  Taller de prevenció dels riscos sobre begudes 

energètiques i alcohol
·  ‘Sortim de festa!’, joc de rol sobre l’oci nocturn
·  Taller sobre les noves formes de consum de tabac

MÉS RECURSOS
Maletes pedagògiques per a centres educatius
Amb llibres adaptats a l’edat de cada cicle educatiu, 
que aborden temes com l’alimentació, l’educació 
afectiva i sexual, la salut emocional, les drogues i l’ús 
responsable de pantalles.

‘Primeres sortides en l’oci nocturn’
Xerrada per orientar les famílies sobre com abordar les primeres sortides 
nocturnes dels seus fills i filles. La poden sol·licitar els centres educatius,  
les AFA, les entitats i els serveis comunitaris.

Programes continuats
Plans preventius per a alumnat de secundària, sobre el reforç de les habilitats 
per a la vida i l’educació en valors.
Tallers de l’entitat SEER per a l’alumnat de cinquè i sisè de primària, sobre 
relacions interpersonals, l’autoconeixement i l’autoestima i sobre el salt de 
primària a secundària.

Taller d’identificació i gestió d’emocions
Acció per al jovent dels Programes de Formació i Inserció (PFI) sobre la gestió 
emocional. Amb el suport del Centre de Serveis de Medicina de l’Adolescent (CSMA).

Festa Major
Dies abans de la celebració de la Festa Major de Montcada i Reixac, s’oferiran 
tallers per a secundària sobre prevenció del consum d’alcohol, la resolució de 
conflictes i l’equitat de gènere. A més, en el marc de la festa comptarem amb la 
carpa del Punt en Positiu, amb informació, assessorament, a més d’una parella 
educativa itinerant.

passa@montcada.org        633 334 753         @passa.passa
SERVEI PASSA
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Literatura i cinema | Novetats

Després de sis anys d’ab-
sència, l’Abi ha decidit 

recuperar el Premi de narra-
tiva curta ‘Ateneu Domingo 
Fins’, que va convocar per 
primera vegada a final de la 
dècada dels noranta per pro-
moure l’escriptura en català. 
“Ens fa molta il·lusió tornar 
a organitzar aquest concurs 
literari, que arriba a la seva 
dinovena edició, amb la vo-
luntat que sigui una passa 
més cap a la reactivació de 
les nostres activitats”, ha dit 
el vicepresident de l’entitat, 
Miquel Àngel Gràcia.

El certamen es va suspen-
dre el 2016 arran de la clau-
sura de la sala gran –on es 
feien els sopars literaris– 
per problemes estructurals. 
Precisament, adaptar aquest 

espai a la normativa vigent 
és un dels objectius del pla de 
reforma que posarà en mar-
xa pròximament la junta de 
l’Abi, amb fons propis i sub-
vencions.

Bases
Els interessats a participar-hi 
poden enviar el seu relat –que 
ha de tenir entre 12 i 22 folis– 
al correu abimontcada@gmail.
com fins al 8 de novembre. El 
primer premi està dotat amb 
800 euros i el segon, amb 400. 

El veredicte es farà públic 
en el decurs d’un sopar li-
terari al Cafè Colon a mit-
jans de desembre. Entre els 
membres del jurat hi ha l’es-
criptora i periodista Sònia 
Hernández, a més de par-
ticulars i representants de 
l’Associació Cultural Mont-
cada i La Veu.

Laura Grau Montcada

Serà la dinovena edició del certamen 
després de sis anys sense convocar-se 

Ateneu Domingo Fins

L’Abi recupera 
el seu Premi de 
narrativa curta La jove Ània Casajuana és la directora de fotografia del curtmetratge

Cinema

‘Mira niño’, preseleccionat 
per a la cursa dels Goya

El curtmetratge ‘Mira 
niño’, que té com a direc-

tora de fotografia la mont-
cadenca Ània Casajuana, és 
un dels trenta treballs prese-
leccionats per a les nomina-
cions als premis Goya 2023. 
La cinta, dirigida i escrita per 
Alejandro Avellaneda, de Sant 
Adrià del Besòs, mostra la 
frustració d’una mare quan 
el seu fill, després d’acabar 
la universitat, no troba fei-
na i comença a treballar en el 
mateix lloc que ella, un taller 
industrial. 

“Estem molt contents 
amb la notícia, que ens 
obre la porta a figurar entre 
els cinc nominats al millor 
curtmetratge de ficció”, ha 
dit Casajuana que, després 
de graduar-se en Comuni-
cació Audiovisual, està es-
tudiant un màster de direc-
ció de fotografia a Madrid. 
La bona trajectòria de ‘Mira 

niño’ en festivals de pres-
tigi internacional com el de 
Sitges, Guadalajara (Mèxic) 
i Angers (França) –on ha 
aconseguit tres guardons a 
la millor interpretació i dos 
premis al millor guió– li ha 
permès assolir els punts ne-
cessaris per entrar en la cur-
sa pels Goya. El rodatge, amb 
un pressupost modest, es va 
realitzar l’any passat en un 
polígon de Sant Adrià.

Laura Grau Montcada

Una escena del curtmetratge ‘Mira niño’  AA

‘Estem molt contents, 
perquè això ens obre 
la porta a figurar entre 
els cinc nominats al 
millor curt de ficció’ 
Ània Casajuana
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Cicle de conferència | Història

Solé: ‘Les guerres fan aflorar el 
millor i el pitjor de les persones’
L’historiador protagonitza un cicle de xerrades sobre la Guerra Civil, convidat per l’ACM

Laura Grau Montcada

Solé i Sabaté, durant la segona conferència sobre la Guerra Civil  Laura Grau

13-15.10.2023
CASA DE LES AIGÜES
MONTCADA I REIXAC

DIUMENGE 15 D’OCTUBRE, 
12 h

Visita teatralitzada: 
“Els pous de Montcada”

Públic adult i familiar
Aforament limitat,  

cal inscripció prèvia obligatòria.
935 651 112/ 610 144 499

museumunicipal@montcada.org

DISSABTE 14 D’OCTUBRE, 
12 h

Espectacle de circ, malabars 
i humor: “Mr. ALRET”

Públic adult i familiar 
Accés lliure fins  

a completar l’aforament.

DISSABTE 21 D’OCTUBRE,  
A LES 12.30 H 
Plaça de l’Església 
Conversa-Podcast: “Trencant 
mites contra la transfòbia” 
Amb Valentina Berr, Izhan Alcántara 
i altres

DIMECRES 25 D’OCTUBRE, 
A LES 17.30 H 
Biblioteca Elisenda de Montcada 
Taller infantil: “Drag kids”
A càrrec de GiGi la Fox i i Lady Ixchel

MONTCADA I REIXAC,  
AMB L’OCTUBRE TRANS

#OctubreTransMiR

EXPOSICIONS:
DEL 16 OCTUBRE  
AL 3 DE NOVEMBRE
Biblioteca Elisenda de Montcada 
“NuesTrans Vidas Importan”
D’ATA-Sylvia Rivera.  
Il·lustracions d’Izhan Alcántara 

DEL 20 DE NOVEMBRE 
AL 29 DE DESEMBRE
Centre Cívic Can Cuiàs

“Alta Tecnología Travesti. 
¡Lo trans es Ley!”
De Rubén Antón

Amb motiu del Dia 
Internacional d’Acció per  
la Despatologització Trans

Memòria històrica

Totes la guerres són ter-
ribles i fan aflorar el mi-

llor i el pitjor de les perso-
nes’. Aquesta és una de les 
reflexions    de Josep M. Solé i 
Sabaté a la conferència que 
va fer el 4 d’octubre a l’Au-
ditori Municipal, en el marc 
del cicle de xerrades sobre la 
Guerra Civil que organitza 
l’Associació Cultural Mont-
cada (ACM). Fugint de  mani-
queismes, l’historiador es va 
referir tant als crims comesos 
a la rereguarda republicana –
com les execucions al cemen-
teri de  Montcada–, com als 
judicis sumaríssims durant 
la postguerra. Però també va 
posar èmfasi en els esforços 
del govern de la Generalitat 
per reprimir la violència i 
investigar-ne els culpables, 
uns intents que l’evolució de 
la guerra va frustrar. “Hem 

de tenir present  que el cop 
d’estat militar estava auspi-
ciat per les classes privilegia-
des amb l’objectiu de frenar 
la implantació d’un nou mo-
del de societat més modern i 
igualitari”, va remarcar Solé, 
tot recordant el context de 
pobresa i explotació que es 
vivia a l’Estat espanyol, “on 
l’església i els militars tenien 
un poder desmesurat”.

Anticatalanisme
Solé també va analitzar els 
esforços que va fer Catalunya 
com a últim reducte de la Re-
pública, creant una indústria 
de guerra del no-res, acollint 
refugiats que venien d’altres 
parts de l’estat i fent front a 
la desconfiança del govern de 
Madrid, que  es va traduir en 
falta de suport en moments 
claus de la guerra. “Desgra-
ciadament, l’anticatalanisme 
encara és molt present avui 

dia en la vida política”, va 
lamentar l’historiador, que 
tornarà a Montcada el primer 

trimestre de l’any vinent per 
impartir la darrera xerrada 
del cicle. laveu.cat
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6 octubre
Taller en línia
‘Com posar preus als meus 
productes i serveis’. Horari: 
De  9.30 a 14h. Inscripcions: 
montcadaempren@montca-
da.org.

8 octubre
Jugatecambiental
Taller ‘Agafem el cabàs’ per 
aprendrem les característi-
ques dels residus i com pre-
venir-los. Hora: 12h. Lloc: 
Parc de les Aigües.
Jugatecambiental
Taller ‘El Twistter de l’aigua’ 
sobre el cicle urbà de l’aigua 
i la seva importància en la 
vida quotidiana. Hora: 12h. 
Lloc: Parc de la Llacuna.
Montcada a Escena

‘El curiós incident del gos 
a mitjanit’, de la companyia 
local Tea345.Hora: 18h. 
Lloc: Espai Cultural Kursa-
al. Entrades al web teatre-
montcada.cat.

10 octubre
Taller d’envinagrats
Tècniques de conservació 
per allargar la vida útil dels 
aliments. Hora: 10h. Lloc: 
Hort comunitari de Mas 
Duran. Inscripcions a l’adre-
ça electrònica oficinainclu-
sio@montcada.org.

14 octubre
Teatre
Espectacle de circ, mala-
bars i humor amb ‘Mr. Al-
ret’ adreçat a públic famili-
ar. Lloc: Casa de les Aigües. 
Hora: 12h. Accés lliure (ac-
tivitat inclosa a les Jornades 
Europees del Patrimoni que 
fa el Museu).

15 d’octubre
Jugatecambiental
Joc de pistes sobre el canvi 

climàtic.  Hora: 11.30h. Lloc: 
Parc les Aigües.
Jugatecambiental
Joc per contribuir a fomen-
tar el civisme al parc de la 
Llacuna (Mas Duran). Hora: 
11.30h.
Patrimoni
Visita teatralitzada ‘Els pous 
de Montcada’. Hora: 12h. 
Lloc: Casa de les Aigües. Ins-
cripcions a l’adreça de correu 
electrònic museumunicipal@
montcada.org.

17 d’octubre
Xerrada de salut
Recomanacions per a un enve-
lliment actiu i saludable, a càr-
rec de la doctora Raquel To-
màs. Hora: 17.30h Lloc: Casal 
de Gent Gran Casa de la Mina.

18 d’octubre
Xerrada Aula MiR
‘El ferrocarril en les arts i la lite-
ratura catalanes’. Hora: 17.30 
h Lloc: Auditori Municipal.

No t’ho perdis | Agenda

6A PINK RUN MIR
22 d’octubre
L’Associació Sin Teta Hay 
Paraíso organitza la sisena 
edició de la cursa solidària 
per Pla d’en Coll, que co-
mençarà a les 10h.

Farmàcies Octubre
DL DM DC DJ DV DS DG Rivas  c. Conca, 10 

Duran av. Terra Nostra, 37 
Guix c. Major, 25 
Quirós c. Camèlies, 32 
Relat c. Major, 89 
Pardo c. Masia, 2 
Rambla Països Catalans, 51
Vila  pg. Jaume I, 26 
El Punt pg. Sant Jordi, 5 
Recasens av. Catalunya, 65

6
Quirós

7
El Punt

8
El Punt

9 
Rambla

10
Relat

11
Rivas

12
Duran

13
Vila

14
Pardo

15
Pardo

16
Quirós

17
El Punt

18
Recasens

19
Rambla

20
Relat

21
Rivas

22
Rivas

Auditori Municipal

El hilo de Ariadna
Gabriel J. García
PhotoMontcada 2023
17 d’octubre, 19.30h

Casa de la Vila

Esports
Txema Lacunza
PhotoMontcada 2023
A partir del 17 d’octubre

Kursaal 

Col·lectiva
Grup de Fotografia de Badia
PhotoMontcada 2023
A partir del 17 d’octubre

Trobada de bestiari
7 d’octubre
Matinal festiva amb els 
Diables de Can Sant Joan 
i altres colles convidades, 
que inclourà una cercavi-
la i correfoc. Punt d’inici: 
Camí de la Font Freda.

FESTA DE LES AV
8 d’octubre
Inflables, exposició, mos-
tra de ball, parlaments i 
fideuà. Horari: De 10 a 
18h. Lloc: Parc del Turó 
Blau. Organitza: Federa-
ció d’AV de Montcada.
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En joc  | Handbol

El primer equip del CH La 
Salle no ha començat amb 

bon peu aquesta temporada 
al Grup D de la Primera Na-
cional. El conjunt lassal·lià ha 
encadenat tres derrotes con-
tra rivals que aspiren estar a 
la part alta de taula. 

A la primera jornada, els 
montcadencs van caure con-
tra el Sant Vicenç dels Horts 
per un contundent 28-20, 
una “dura” derrota en pa-
raules del seu tècnic, Salva 
Puig, perquè vam començar 
dominant el joc, però diver-
ses exclusions van fer perdre 
la concentració als jugadors, 
que no van estar encertats en 
les jugades ofensives. 

A la següent, en el primer 
matx al pavelló Miquel Po-
blet, La Salle va plantar cara 
durant la primera meitat al 
Sant Quirze, candidat a ocu-
par una de les dues places 
de la fase d’ascens, però va 
perdre per 25-36. “Vam ju-
gar a un nivell molt alt, però 
el matx se’ns va fer una mi-
ca llarg i, a la segona part, 

vam cometre algunes erra-
des en els llançaments que 
el rival va aprofitar per sor-
tir al contraatac i trencar el 
matx”, va manifestar Puig.

L’última ensopegada va 
ser a la pista del Sant Esteve 
Sesrovires per 30-28. “Vam 
regalar els primers 30 mi-
nuts. En aquesta categoria, 
si fas tantes concessions, és 
impossible guanyar”, opina 
el tècnic.

La Salle intentarà sumar 
el primer triomf el 7 d’octu-
bre (20.15h) al Poblet con-
tra el Banyoles, al desè lloc 
amb 2 punts, mentre que els 
montcadencs són penúltims. 
“Hem de guanyar i, per això, 
hem de ser constants durant 
tot el partit”, opina Puig, qui 
anima l’afició local a omplir 
el pavelló:“Necessitem el 
vostre escalf per aconseguir 
la victòria”.  

El sènior masculí inicia la lliga 
amb tres derrotes consecutives

CH La Salle

El conjunt de Salva Puig, amb força novetats, té un calendari complicat en l’inici de la competició

Sílvia Alquézar Pla d’en Coll

El sènior femení del CH La Sa-
lle ha ofert una bona imatge 
en l’inici de lliga a Primera 
Catalana, amb dues  victòries  
a casa contra el Vilanova del 
Camí (30-29) i l’Igualada (32-
27) i una derrota a Sant Quirze 
(32-26). El conjunt local, di-
rigit per Jordi Rubí, ha exhibit 
una bona imatge, aconseguint 
triomfs valuosos contra ri-

L’equip femení arrenca a Primera 
amb dues victòries de prestigi
La plantilla encara s’està adaptant al sistema de joc de Jordi Rubí

Sílvia Alquézar  Pla d’en Coll vals de prestigi, com és el cas 
de l’Igualada, que arribava a 
Montcada en qualitat de líder.

Malgrat tot, l’entrena-
dor creu que la plantilla pot 
tenir molt més recorregut i 
millorar alguns aspectes del 
seu joc. “Encara no ens hem 
adaptat a la proposta de joc 
i entenc que costa”, ha des-
tacat Rubí, qui ha posat en 
valor les ganes de la planti-
lla per incorporar els canvis i 

la seva entrega en els entre-
naments per seguir progres-
sant. 

De cara a la pròxima jorna-
da, La Salle visita el 8 d’octu-
bre (20h) la pista del Gavà, al 
desè lloc amb 2 punts, men-
tre que les montcadenques es 
troben a la setena plaça, amb 
4. “Serà un partit disputat on 
l’actitud de lluita ha de ser el 
bastió per emportar-nos els 
dos punts”, ha dit Rubí. SA

Pablo Méndez, en una acció contra el Sant Quirze al pavelló Miquel Poblet Jordi Andrés

Carolina Bravo fa un llançament contra el Vilanova Berta Barcons

El club demana el 
suport de l’afició 
contra el Banyoles per 
sumar el primer triomf 
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La UB MiR va debutar a la Co-
pa Catalunya elpassat 24 de 
setembre amb una victòria in 
extremis per 65-63 contra el 
Sant Nicolau, que també s’es-
trenava a la categoria. El con-
junt blau va anar per darrere 
durant gairebé tot el partit, 
però un triple d’Oriol Domè-
nech a l’últim sospir va fer 
embogir la plantilla i les més 
de 200 persones que omplien 
les graderies del pavelló Mi-
quel Poblet. “Ha estat un de-
but històric a Copa Catalunya 
amb un ambient espectacular. 
És increïble el que s’ha vis-
cut aquest diumenge al Miquel 
Poblet”, assegurava el tècnic 
blau, Óscar Gallifa, després de 
la treballada victòria.

Una setmana més tard, la 
història es va repetir, però 
a la inversa per als interes-
sos montcadencs. La UB MiR 
va encaixar l’1 d’octubre la 
primera derrota, en perdre 
a Castellbisbal per 57 a 55. 
Els blaus van deixar escapar 
la victòria als últims segons, 

després d’anar per sobre en 
el marcador durant tot el 
matx, amb un avantatge mà-
xim de 21 punts al minut 25. 
Però, a partir d’aquest mo-
ment, els montcadencs van 
baixar la intensitat i el rival 
ho va aprofitar per pujar lí-
nies i iniciar la remuntada.

“És una llàstima, l’actitud 
de l’equip durant 32 minuts 
va ser exemplar, però ens 
va passar el mateix que al 
Sant Nicolau”, s’ha lamen-
tat Gallifa, qui considera que 
s’ha d’aprendre d’aques-
tes situacions. “És un toc 
d’atenció que segur ens farà 
créixer, hem perdut un partit 
que ens farà guanyar molts 
altres”, ha destacat 

El conjunt blau rebrà el dia 
8 al Miquel Poblet (18h) el CB 
Águilas, que encara no ha su-
mat cap punt. 

En joc | Bàsquet

Nou projecte

Bones sensacions de la UB MiR en  
el seu debut a la Copa Catalunya 
L’equip s’estrena a la categoria amb un gran triomf contra el Sant Nicolau en un matx vibrant

Sílvia Alquézar Pla d’en Coll

La UB MiR i el Sant Nicolau van protagonitzar un partit molt atractiu per a l’afició Berta Barcons

Més de 200 persones 
van donar suport al 
conjunt blau en la 
primera jornada 
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Laura Grau

“Com a espectadora, vaig gaudir molt 
de la primera edició del concurs de ta-
lents emesa la temporada passada, ‘El 
llop’. Va ser apassionant seguir el pro-
cés de creació d’una obra com ‘Terra 
Baixa’ des de zero, amb Àngel Llàcer 
com a director i amb actors i actrius no 
professionals. Quan TV3 va anunciar la 
segona edició, no em va passar pel cap 
presentar-m’hi. Va ser la meva família la 
que em va animar a provar sort. 

“Vaig enviar al concurs el meu cur-
rículum i un vídeo de presentació, en 
què vaig interpretar un fragment de 
l’espectacle ‘Les carrega el diable’, es-
trenat per l’Aula de Teatre en la darre-
ra edició de la mostra Montcada a Es-
cena. No tenia gaires esperances que 
em trie ssin, perquè s’hi van presentar 
1.600 candidats de diferents poblaci-
ons  catalanes. Va ser tota una sorpresa 
estar entre els 160 seleccionats.

“Al mes d’abril, em van convocar a un 
càsting que es va fer a Sitges. Per fer la 
prova em vaig preparar un fragment de 
l’obra ‘El Cafè de la Marina’ i un altre 
de ‘L’Auca del Senyor Esteve’, assignat 
per l’equip del càsting. Van ser dos dies 
plens de nervis i emoció. Una setma-
na després, em van confirmar que era 
una de les 44 persones escollides per 
entrar al Laboratori teatral, l’última fa-
se del programa on es decideixen els 
candidats definitius per interpretar els 
11 papers del text de Santiago Rusiñol.

“La fase del Laboratori va ser enregis-
trada al maig passat al Món Sant Benet, 
al Bages, en un entorn idíl·lic. Van ser 

quatre dies  intensos on vaig aprendre 
molt, tant durant les audicions,   com a 
les classes magistrals a càrrec de profes-
sionals com el mateix Àngel Llàcer, Enric 
Cambray, Albert Triola i Júlia Bonjoch. 

“Jo havia de competir amb tres ac-
trius més pel paper d’una de les tres 
Maries que surt a l’obra, un personatge 
que ja havia interpretat en la versió de 
‘L’Auca’ que vaig fer amb l’Aula de Tea-
tre, al 2018. Malgrat que tots els aspi-

rants sabíem que ens podien eliminar 
en qualsevol moment, es va crear un 
vincle especial entre nosaltres. L’equip 
del programa, des del director fins als 
càmeres, ens va tractar amb molt de 
respecte i l’ambient era amable i distès.

“Reconec que quan em van eliminar, 
vaig sentir una gran decepció, però ara 
em sento afortunada d’haver viscut 
una experiència única, que no només 
m’ha permès progressar com a actriu, 
sinó també crear una xarxa d’amistat 
amb persones d’altres grups de teatre. 

“Per a mi, fer teatre és una manera 
de jugar. M’encanta disfressar-me de 
personatges, dir coses que jo mai diria 
en la vida real i experimentar amb els 
tons de veu.

“ Actualment estic assajant dos nous 
muntatges: ‘Cabaret Bueno’, amb Els 
Titelles, i ‘Les Teresines de la meva es-
cala’, amb l’Aula de Teatre, que s’estre-
naran a la mostra Montcada a Escena.

‘Per a mi fer teatre és una manera de jugar’
Marta Lluís
actriu amateur

Vinculada al grup de teatre 
Els Titelles i a l’Aula de 
Teatre de Montcada, va 
ser una de les actrius que 
va arribar a la final del 
reality ‘La Puntual’ de TV3, 
dirigit per l’actor i director 
teatral Àngel Llàcer. Tot i 
no ser escollida per formar 
part de la companyia 
que representarà ‘L’Auca 
del senyor Esteve’ 
per tot Catalunya, 
l’experiència ha suposat 
un gran aprenentatge 
i una reafirmació de la 
seva vocació teatral, que 
compagina amb la seva 
feina al Servei Local de 
Català.

No tenia gaire esperances 
que em triessin, perquè 
s’hi van presentar 1.600 

candidats de tot Catalunya

Al Laboratori vaig aprendre 
molt, tant a les audicions, 

com a les classes 
magistrals de teatre

Marta Lluís té 59 anys, viu a Terra Nostra i treballa des de final dels 80 al SLC  Pilar Abián

A CONTRACORRENT 


